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L’escola Ítaca demana aturar
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La Carmen Llamas es va criar en
una barraca en plena postguer-
ra i va començar a treballar als
nou anys. Quan encara era molt
jove, va haver de tirar endavant
dos fills pràcticament sola i, ja de
més gran, va caure malalta. Ara,
als seus 78 anys, ja no recorda
què era la vida sense la diàlisi. En
fa quatre sessions a la setmana
i, si no fos pel programa Baixem
al carrer, només sortiria de casa
per anar a l’hospital. Aquest
projecte que gestionen conjun-
tament l’Ajuntament de Barce-
lona i la Creu Roja permet que,
cada dijous, la Carmen pugui
passar unes hores fora del seu pis
del carrer Carretes amb cap més
objectiu que passejar. Per això és
el seu dia preferit de la setmana.

A les deu del matí, ben pun-
tual, un equip de la Creu Roja es
presenta al seu portal. Porten el
que es coneix com a cadira pu-
jaescales, que, com el seu nom in-
dica, té un mecanisme capaç de
salvar els esglaons que separen el
segon pis on viu la Carmen del
carrer. L’edifici té ascensor, però
és petit i no arriba fins a la plan-
ta baixa (hi ha un tram d’escales
que cal superar tant sí com no).
Per a una persona amb mobilitat
reduïda com ella, aquesta cadira
és imprescindible. I només n’hi ha
tretze a tota la ciutat.

El Marcel Gonzálvez, inte-
grador social i tècnic de la Creu
Roja, és l’encarregat de picar al
timbre de la Carmen i de portar-
la al carrer, com fa amb unes
quatre o cinc persones cada dia.
Ella l’espera amb candeletes.
Quan acaba el seu servei, el tèc-
nic la deixa amb un voluntari de
l’entitat, en Rafael López, i se’n
va a un altre domicili.

TRES HORES QUE SÓN OXIGEN
A la Carmen se li dibuixa un
somriure a la cara quan veu el
Rafa amb la cadira de rodes
preparada. Sap que, durant les
pròximes tres hores, podrà anar
als llocs que més li agraden. La
primera parada és una cafeteria,
on gaudeix d’un suc i un parell de
dònuts. Després toca visitar la
Loteria Valdés de la Rambla per
comprar, com sempre, un nú-
mero acabat per l’edat que té. I,
després d’aturar-se a veure algun
artista de carrer, no pot faltar la
passejada pel Mercat de la Bo-
queria. Que per què li agrada
tant anar-hi? Fàcil: “Perquè
m’encanta la tonyina en esca-
betx”, reconeix. La importància
dels petits plaers.

Totes aquestes activitats quo-
tidianes per a la majoria de per-
sones adopten un caràcter ex-
cepcional per a la Carmen. “Po-

der sortir em dona vida”, asse-
gura. Confessa que al seu pis se
sent molt sola i que plora sovint.
“És molt dolenta la soledat. No
puc parlar amb ningú. Em can-
sa la tele, em cansa la ràdio...”,
afegeix. Aquesta sensació d’a-
bandonament es trenca durant
l’estona que passa amb en Rafa.
Ell intenta que oblidi el patiment
encara que sigui per unes hores,
i l’eina que més li funciona és el
sentit de l’humor. “Em fa riure
molt, és divertit”, celebra ella. 

“No puc canviar la seva re-
alitat, l’únic que puc fer és fer-la
riure amb tonteries i mirar de
treure-li ferro a la situació que
viu. És l’únic moment de la set-
mana en què pot desconnec-
tar”, diu el Rafa. Aquest home de
62 anys, ja jubilat, considera
que el fet d’haver viscut bona
part de la seva vida a un barri ob-
rer com el Bon Pastor l’ha sen-

sibilitzat en diverses causes so-
cials. “Sempre he fet voluntariats
i ara he agafat aquest compromís
setmanal amb el Baixem al car-
rer”, explica. 

Admet, però, que no és una
tasca fàcil i que sovint desgasta
emocionalment veure de prop
casos tan durs. A més, cal tenir
en compte que els voluntaris
també tenen familiars dels quals
tenen cura, com fa el Rafa amb
els seus pares, que són molt
grans. En cap cas ho diu com a
queixa personal, sinó com a cri-
da a augmentar els recursos per
a persones com la Carmen. “Hi
hauria d’haver més serveis. Su-
poso que es fa el que es pot, però
no s’arriba”, lamenta. Conscient
d’això, ell continuarà acompa-
nyant la Carmen en el seu pas-
seig dels dijous. “Per militància”,
defensa. I perquè sap que, si
no, ella estarà sola. 

MÉS DE 300 ‘CARMENS’
Fins fa poc, el Baixem al carrer
només arribava a 44 barris de la
ciutat, però aquest 2023, veient
l’èxit i la necessitat del programa,
l’Ajuntament l’ha ampliat als 73.
Segons la regidora de Salut, En-
velliment i Cures, Gemma Tara-
fa, el pressupost del projecte s’ha
incrementat en un 55% per poder
arribar a cada barri barceloní.

En l’últim any, tal com ha in-
format Tarafa, es van fer “unes
3.890 baixades al carrer” i en van
gaudir al voltant de 300 persones,
de les quals un 60% eren dones.
Dones com la Carmen, que insis-
teix a expressar el seu agraïment
al Rafa perquè sap que “si no fos
per ell, no sortiria”. L’aprecia
molt, però continua canviant-li el
nom habitualment. Li diu Àngel,
perquè així es deia el primer vo-
luntari que va conèixer. Ben mirat,
potser no s’equivoca tant. 

Anna Utiel
BARCELONA

“Poder sortir em dona vida”
» El programa ‘Baixem al carrer’ permet que persones amb mobilitat reduïda surtin de casa seva

» “La soledat és molt dolenta”, admet una usuària que no podria trepitjar el carrer sense aquesta ajuda

La Carmen Llamas pot sortir de casa cada dijous gràcies al programa ‘Baixem al carrer’. Foto: Martí Petit/Ajuntament i Anna Utiel
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NLes millors
perles

Un conductor de patinet elèctric circulava drogat a 118
quilòmetres per hora (el límit per a aquests vehicles és de

25 km/h) i es va saltar un semàfor en vermell. Ah, i no portava
llums. Amb aquest còctel d’infraccions, l’home va ser detingut. 

Es cola en un pis per la finestra, comet un robatori i, amb
la feina feta, s’hi queda a dormir. Va passar fa uns dies a

Lleida, on la Guàrdia Urbana va detenir aquest lladre de 21
anys amb una clara falta de son acumulada.

Una reportera de Telecinco que informava del primer dia sense
mascaretes al transport públic va entrar en un vagó del

metro, fent que el seu càmera també hi entrés. Després en va
sortir i va deixar el càmera a dins mentre es tancaven les portes.

El propietari d’una casa a Califòrnia va veure que hi
havia cucs a casa seva. Va avisar una empresa de

control de plagues, que va trobar 300 quilos de glans en
una habitació. Les havien collit uns ocells durant anys.

LA FOTOPremis Goya

La lupa

Durant dècades, a voltes soterradament, a vol-
tes de forma molt evident, quan s’acostaven
eleccions municipals apareixia el debat de
si una nació pot ser poderosa encara que les

seves ciutats tinguin prestigi, pes econòmic, dina-
misme i projecció.

El debat més potent era sempre a l’entorn de
Barcelona, però també respecte de les altres ciutats
conegudes internacionalment del nostre ric i variat
territori.

Des dels governs presidits per Jordi Pujol es de-
fensava que l’ombra de Barcelona tapava el sol de l’ac-
ció de recuperació nacional de la Generalitat, i des de
l’entorn de l’alcalde Maragall defensàvem que Cata-
lunya només pot ser reconeguda al món si les seves
ciutats són modèliques i capdavanteres en autosufi-
ciència energètica, xarxa social, centres d’investiga-
ció, comerç singular i de qualitat, serveis públics cap-
davanters i mobilitat eficient.

La Catalunya-ciutat, amb plenitud de serveis ur-
bans a totes les grans ciutats, pot ajudar la Catalu-
nya-país si desenvolupem polítiques de comple-
mentarietat gradual, segons la mida de les ciutats
i la distància al gran centre dens que és la Catalu-
nya-metropolitana.

Maragall havia englobat ciutats situades al nord

dels Pirineus per fer més evident que la unió de me-
tròpolis pot desencadenar sinergies positives. Durant
uns anys, va presidir l’anomenat C6, la unió de ciu-
tats Tolosa, Montpeller, Saragossa, València, Palma
i Barcelona. Montpeller per potenciar la recerca bio-
mèdica, Tolosa per la innovació en el transport
col·lectiu, Palma i València per dissenyar models de
turisme sostenibles i Saragossa per la gestió de re-
cursos com l’aigua. Totes compartien projectes cap-
davanters amb totes.

Aquelles sinergies ja fa temps que van desaparèi-
xer, i ara els programes acostumen a ser molt ciutat
endins, com si cadascuna hagués de trobar la seva re-
cepta ideal de sopa d’all. Ja hem deixat de parlar so-
bre unir les ciutats de Catalunya amb tren o sobre l’im-
pacte de les decisions metropolitanes en la resta de
Catalunya.

De fet, Pujol ha guanyat el debat. Parlant de Ca-
talunya-país han deixat de fer xarxa municipal, i les
ciutats ja no disputen el sol a la Generalitat. Ja no mi-
ren agosaradament cap a altres grans ciutats. Es la-
menten dels problemes i no s’aprofita prou l’expe-
riència reeixida d’altres indrets de població densa en
matèria d’habitatge o d’alliberar espai de la dictadu-
ra del cotxe. Ja no es creen xarxes de ciutats per apro-
fitar sinergies positives.

Però Barcelona, i en una proporció menor Tarra-
gona, actuen com una ceba: les seves accions tenen
impacte en les capes més externes de la ceba. En re-
alitat, mitja ceba, perquè ambdues ciutats són marí-
times, i l’altra meitat de la ceba és aigua de mar, en-
cara que l’activitat portuària és el que els dona part
de la capitalitat.

Catalunya té una geografia més complexa que els
semicercles de les capes de ceba, i les grans ciutats han
de pensar en la població que requereix serveis i alhora
aporta el seu treball a totes les comarques. A tots els
pobles i ciutats. La millora de les grans metròpolis no
pot suposar més dificultat d’accessibilitat als serveis
que només poden oferir les grans concentracions. No
pot suposar allargar la jornada laboral dels que es mo-
uen per les capes de les cebes.

No és possible considerar progrés accions en el nu-
cli si això suposa que els treballadors o els vinculats
a serveis de capitalitat cada vegada triguen més en el
seu trasllat; cada dia consumeixen més temps de vida
per anar al lloc de treball o a un centre hospitalari que
els correspon per l’indret on resideixen i la patologia
que presenten.

Les grans ciutats no poden mirar-se el melic i les
mitjanes i petites han de formular propostes d’inter-
connexió adequades als nous temps.
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per Montserrat Tura

Catalunya-ciutat, Catalunya-país
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Les Corts reviurà els 200 anys
de la primera independència1

2
El Barcelona Districte Cultural 
torna a les Corts amb força

Quatre mercats de Barcelona instal·len 
caixers automàtics com a prova pilot

La recollida de taronges 
al monestir de Pedralbes, a punt

Giuseppina Giuliano o Josefina Julià: el cas de
l’habitatge que tothom prometia i ningú feia

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@txellfeixas: S’entra en una fase també
delicada, la d’enterrar uns morts que no te-
nen espai als cementiris, que obliga el go-
vern turc a cavar enmig de camps i boscos.

@AlfonsLabrador: Abans de fer una nova
pista sobre el mar al Prat, no seria més lògic
ampliar els aeroports de Girona i Reus amb
una bona connexió per tren amb BCN?

#AeroportSobreElMar

@nataliaenguix: S’aprova la pujada del
Salari Mínim fins a 1.080 euros. El 60% de
les persones beneficiàries són dones. Una
mesura contra la bretxa salarial de gènere.

#1.080Euros #TurquiaSíriaEnXoc

Safata d’entrada

No és del tot cert que les
segones parts no siguin
bones; això sí, cal do-

nar-los una oportunitat. Si més
no, això li va passar a Charles
Darwin després d’escriure L’o-
rigen de les espècies. Amb el
temps, ell mateix s’adonaria
que la famosa expressió de “la
lluita per l’existència” havia es-
tat una metàfora malinterpre-
tada. La interdependència, tal
com va puntualitzar més tard a
L’origen de l’home, pretenia
rebutjar el combat cruel entre
individus i ressaltar l’estreta
col·laboració que existia entre
espècies per guanyar la perpe-
tuïtat, per aconseguir benestar
entre els grups mitjançant la co-
operació, factor determinant
per a l’evolució.

De totes maneres, les seves
reflexions van arribar tard i, en-
cara que es va salvar de la cre-
ma com Galileu, poc va impor-
tar per al poder de torn, que s’a-
profitaria de les seves primeres
paraules i se les va fer seves per
exalçar la classe social dels més
forts amb la seva visió explo-
tadora, competitiva i cobejosa.

Egoisme intel·ligent
per Francesc Reina

Després, passats els segles,
seguim sent testimonis de la
mateixa tàctica en l’econo-
mia, la política, les relacions
geoculturals... El famós es-
lògan d’aquell geòleg, “la se-
lecció natural”, li va jugar
una mala passada quan el
van apadrinar aquells que
van atresorar les seves idees
i les van resignificar segons
els seus interessos; aquells
que continuen pensant que la
Terra els pertany, que han
anat finançant els seus pro-
pòsits tèrbols, les seves raons
falsejades, les seves guerres
dolentes, que han anat ama-
gant coses molt lletges sota
les pedres. 

Va ser el silenciat pensador
Piotr Kropotkin qui va conti-
nuar desenvolupant la línia
oberta per l’anglès i va desco-
brir la imprescindible neces-
sitat dels llaços, el debat sobre

la fraternitat i les formes de re-
lació entre els éssers vius i els
escenaris ecològics (també
amb els microbis). Aquell an-
arquista va posar l’èmfasi en
les condicions ambientals, en
el clima i l’alimentació. No
creia en la bondat humana, de
cap manera en la seva simpa-
tia i el seu amor, però sí en la
seva consciència solidària i
la reciprocitat, cosa que dar-
rerament es reconeix com a
egoisme intel·ligent. 

És a través del suport i l’a-
juda mútua, i no mitjançant
la lluita despietada del “tots
contra tots”, com les societats
humanes han pogut sobre-
viure i estendre’s. És el mi-
racle del més gran dels res-
cats, el de la cura, lamenta-
blement el valor més castigat:
no són les més fortes sinó les
més aptes les que asseguren
el nostre futur. 

Fo
to

: P
ex

el
s

Els semàfors

Tot i que és la primera vegada
que el Festival Jardins de

Pedralbes va a concurs públic
per decidir qui l’organitza, els

veïns es continuen queixant que
la Generalitat no fa prou per

convertir el certamen en un acte
més responsable amb el parc.

pàgina 8Generalitat

El comissionat d’Innovació
Digital, Administració

Electrònica i Bon Govern 
de l’Ajuntament explica a Línia

Les Corts que un dels seus grans
objectius és minimitzar els

impactes negatius de la
revolució digital.

pàgines 10 i 11Michael Donaldson

L’Ajuntament organitzarà 
la primera Jornada Internacional

de Comerç Emblemàtic en
ciutats europees el pròxim 7 de
març. L’acte vol crear estratègies

conjuntes entre la capital
catalana i les tres ciutats que hi

participaran: París, Roma i Lisboa.
pàgina 16Ajuntament
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EQUIPAMENTS4Les famílies
de l’Escola Ítaca no volen que co-
mencin les obres del pavelló de
l’Illa mentre l’Ajuntament no
tingui una resposta als proble-
mes que aquesta reforma por-
tarà al centre.

La reforma del pavelló ar-
rencarà entre l’abril i el maig. En
aquest sentit, l’AFA Ítaca es
queixa que el consistori encara
no té previst cap pla de xoc per
les altes temperatures que aga-
faran les classes quan no es pu-
guin obrir les finestres i tampoc
pels espais que perdran. És per
aquest motiu que demanen a l’A-
juntament que aturi l’inici de les
obres fins que no hi hagi les me-
sures necessàries.

De fet, les peticions les van po-
der traslladar al conseller porta-
veu del Districte, Jordi Guillén, en
un ple extraordinari demanat per
la mateixa entitat i que es va fer  el
9 de febrer. La resposta de Guillén
va ser, segons expliquen les fa-

mílies, que  no es podia compro-
metre a frenar l’inici de les obres.

Arran d’aquesta reunió, l’A-
FA va decidir enviar una carta di-
recta a l’alcaldessa Ada Colau
presentant al·legacions “per les
irregularitats del projecte per la
manca d’accessos segurs i adap-
tats, mitigació de soroll, solu-
cions a les altes temperatures i
afectacions d’espais d’activitat
lectiva i extraescolars”. Des del

Districte expliquen que “el clima
de negociació és bo” i estan tre-
ballant per trobar els espais al-
ternatius que demana l’escola
abans de l’inici de les obres.

En paral·lel, cal recordar que
ERC també va presentar al·le-
gacions al projecte del pavelló de
l’Illa per diferents qüestions,
entre les quals hi ha l’afectació
que pot patir l’escola i la seva en-
trada principal.

Les afores de l’Escola Ítaca. Foto: Consorci d’Educació

L’AFA de l’escola Ítaca vol aturar
la reforma del pavelló de l’Illa

» Les famílies volen solucions per les afectacions que patirà el centre
» L’associació ha enviat una carta a Colau denunciant la situació

L’Escola Paideia no perdrà
el pati, però el compartirà

EDUCACIÓ4El Centre d’Edu-
cació Especial Paideia finalment
no perdrà el pati per la requali-
ficació de 386 metres de l’espai
d’esbarjo que preveu el Pla Ge-
neral Metropolità.

A principis de mes, les famí-
lies van votar entre les tres pro-
postes que va fer el consistori per
mantenir la pista. La solució
implica posar una tanca que
permeti l’accés del públic en
horari no lectiu. Les famílies, en
declaracions a Beteve, conside-

ren que és l’opció “menys do-
lenta, tot i que invasiva”.

El fet és que la requalificació
obligava el centre a tornar els ter-
renys que van rebrer cedits en el
seu estat original, ja que estan
qualificats de zona verda.

Les famílies es van mobilit-
zar per evitar que això es produís
i van obtenir resposta de l’A-
juntament, que es va compro-
metre a fer els tràmits legals ne-
cessaris per evitar que l’escola
hagués de tornar el pati.

MÚSICA4La celebració del fes-
tival musical als jardins del Palau
de Pedralbes ha viscut els darrers
dies un nou episodi d’anuncis
per part de la Generalitat i de
queixes veïnals.

I és que ara fa aproximada-
ment un mes saltava la notícia de
la incertesa sobre si enguany es
podria celebrar o no, ja que la pro-
motora encarregada d’organit-
zar-lo els darrers 10 anys no ha-
via rebut l’autorització de la Ge-
neralitat. Aquest fet, finalment, va

desembocar en un concurs públic
per a decidir qui organitzarà el fes-
tival. Ara s’ha sabut que quatre
empreses s’han presentat al con-
curs i la Generalitat ha de decidir
les pròximes setmanes a qui li
atorga la llicència d’organització
pels pròxims tres anys.

A més d’aquesta primera po-
lèmica, la celebració del certamen
sempre està envoltada de les
queixes de l’Associació de Veïns de
Zona Universitària, que denuncia
el soroll dels concerts, la durada

del festival i  també reclama que
es cuidi més l’entorn del parc. El
9 de febrer l’entitat va presentar
unes noves al·legacions. L’entitat
es queixa en el nou escrit que en
els criteris d’adjudicació no hi ha
cap incentiu per valorar mesures
de manteniment de les condicions
dels jardins, que no es limita el
nombre màxim de concerts i que
l’aforament màxim previst per
concert (2.400 persones) “és ex-
cessiu”. Tot plegat pensant en
preservar la salut del parc.

L’escola Paideia no perdrà mig pati finalment. Foto: Pich Architects

El Festival Pedralbes avança

L’escenari principal del festival l’any passat. Foto: Festival Jardins Pedralbes

Societat | El cementiri ja es pot creuar per dins
El cementiri de les Corts ja es pot creuar per dins des d’aquest dilluns 

13 de febrer. S’ha instal·lat una reixa que permet accedir-hi des del carrer 
de Martí i Franquès per connectar amb l’avinguda de Joan XXIII i les facultats.
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Michael Donaldson
Comissionat d'Innovació Digital, Administració Electrònica i Bon Govern de Barcelona

“L’Ajuntament ha de recomanar
ajudes com Netflix recomana sèries”

Michael Donaldson és jurista de
formació, però des de fa temps de-
dica els seus esforços a dues tas-
ques primordials. La primera: fer
que Barcelona sigui un referent in-
ternacional en matèria de noves
tecnologies. La segona: minimitzar
els impactes negatius que la cara
fosca de la revolució digital té per a
la ciutadania. Des de la seva tasca
de comissionat, Donaldson lidera
l'estratègia que l'Ajuntament de
Barcelona està aplicant en aquests
dos vessants.

És comissionat d'Innovació
Digital, Administració Elec-
trònica i Bon Govern de l’A-

juntament de Barcelona. Aquest
càrrec tan estrany exactament
què és?
Per una banda, m’encarrego de
mirar que l’administració es digita-
litzi i, per l’altra, de veure com mos-
trem tot això de forma transparent
a la ciutadania.

Com arriba a aquest càrrec? 
Va ser una combinació de diverses
coses. A Rubí vaig impulsar políti-

ques de tecnologia al servei de la
ciutadania, com el portal de dades
obertes el 2014 quan encara era un
tema molt incipient i no hi havia
municipis que ho tinguessin. Tenia
tanta informació l’alcalde o el tre-
sorer com el ciutadà que entrés a la
pàgina web. Després, a Gavà, vam
anar un pas més enllà i vam utilitzar
alguns mecanismes d’intel·ligència
artificial per proveir de manera
proactiva serveis a la ciutadania.
Juntament amb Mataró, vam crear
Gavius, un algoritme que ofereix
serveis socials a la ciutadania en
funció de les seves necessitats. Va
ser una de les coses de les quals, a
nivell personal, més orgullós em
sento. L’algoritme et deia quina era
l’ajuda social que podies tenir en
funció de totes les dades que tenia
l’Ajuntament del teu perfil. 

El 2019 entra a l’Ajuntament de
Barcelona. Des del punt de vista
tecnològic, amb quina mena de
consistori es troba?
Hem de ser crítics. En alguns àm-
bits, Barcelona és molt capda-
vantera, però en altres no és tan
innovadora. Potser és contrapro-
duent dir-ho en el moment pre-
electoral en què ens trobem [riu],
però tampoc vull donar una visió
eufòrica de l’acció del govern.

Fins fa poc, als trens que anaven a
l’aeroport no podies connectar-te
al wifi, per exemple. Malgrat això,
s’han fet moltes coses i la marca
Barcelona, en termes tecnològics,
és un referent al món. Tenim el
Mobile World Congress o l’Smart

City Expo, i això ens converteix, de
facto, en un pol d’atracció. De fet,
en l’últim mandat, Barcelona ha
estat escollida per l’ONU per ser la
seu de l’Internet de les Coses, és a
dir, la tecnologia per connectar
qualsevol objecte a la xarxa.

I en termes més mundans, és a
dir, que afectin la ciutadania,
què s’ha fet des de l’Ajunta-
ment? 
Hi ha un abans i un després arran
de la digitalització que hem viscut

amb la pandèmia. Encara que amb
dificultats, l’administració ha incre-
mentat moltíssim els tràmits que es
poden fer online. S’ha instal·lat de
manera definitiva la cita prèvia i el
servei que reps és de millor quali-
tat i no has de fer cues. Pot semblar
menor, però significa un canvi es-
tructural important. Això té una
cara fosca: la bretxa digital. Tota la
ciutadania que queda fora de la re-
volució digital i té risc de quedar
exclosa socialment. 

Es refereix a la bretxa digital que
afecta les persones grans? De ve-
gades, semblaria que esperem
que tota aquesta població mori
per no parlar més del tema...
Home, no! És cert que hi ha un
component d’edat, però no és ex-
clusiu. Quan parlem de bretxa digi-
tal ens referim a tres dimensions.
L’accés a internet, que a Barcelona
està bastant ben cobert, ja que el
92% de la ciutadania té accés a la
xarxa i només l’1% no hi té accés
per qüestions econòmiques. Són
una mica menys de 6.000 famílies
que podem afrontar amb wifi a les
biblioteques o centres cívics. Des-
prés hi ha l’accés als dispositius, és
a dir, tenir accés a portàtils, per ex-
emple. És la bretxa d’aquelles famí-
lies de quatre integrants que

només tenen un ordinador. Hi ha
gent menor de 30 anys que per re-
cursos econòmics pateix situacions
d’aquesta mena. Finalment, hi ha la
bretxa per l’ús. Pots tenir 30 anys i
utilitzar TikTok i Instagram, però ser
analfabet digital i no saber utilitzar
el Word ni tenir un mínim nivell de
programació. És cert que a partir
dels 74 anys la bretxa digital es fa
més gran, però hem vist que no és
un fenomen exclusiu de l’edat.
Tenir 20 anys i ser nadiu digital no
et fa alfabet digital. A la Barcelona
del Mobile World Congress també
hi ha exclusió digital.  

Què més s’ha fet des de l’Ajunta-
ment en matèria de tecnologies?
Hem impulsat accions per protegir
aquells impactes que pot tenir la
digitalització per a la ciutadania. El
dret a la privacitat, la lluita contra
l'assetjament digital, la discrimina-
ció que pot suposar l’ús indegut
dels algoritmes o el big data. 

Ara que parla d’algoritmes, big
data i intel·ligència artificial,
com explicaria a la ciutadania
aquests conceptes que sovint
estan envoltats de mites?
Potser hi ha massa expectatives. Ens
pensem que els algoritmes, combi-
nats amb la intel·ligència artificial,4

Albert Alexandre
Fotografia: J.Chichelnitzky

“La ciutadania 
ha d'entendre que
volem les seves
dades per oferir
serveis públics”
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3solucionaran tots els problemes
de la humanitat. El big data és una
manera d’organitzar la informació.
En la societat on tot està digitalitzat
generem multitud de dades que
l’expliquen. Les dades ens ajuden a
entendre la realitat. Com més fia-
bles són, més fiable és la definició
de la realitat. A partir de la combi-
nació de dades podem generar co-
neixement per aplicar polítiques
públiques. Podem entendre ten-
dències i anticipar-nos al futur. Els
algoritmes, tot i que estan de
moda, són una tecnologia que té
més de 50 anys. Dit això, podem dir
que són una tecnologia que s’ali-
menta de dades per crear informa-
ció. Aquí és on hi ha el perill. Si les
dades són esbiaixades, la decisió
serà esbiaixada. L’exemple més co-
negut és el de l’algoritme d’Ama-
zon, que quan feia processos de
selecció de personal només esco-
llia homes. En el disseny de l’algo-
ritme li van donar uns currículums
i li van dir que els millors eren uns.
Què passava? Doncs que fins al
moment es contractaven més
homes que dones i l’algoritme feia
el mateix.

Ara, l’Ajuntament, amb vuit ciu-
tats europees més, ha creat un
repositori d’algoritmes. Aquest
repositori servirà per evitar que
els algoritmes siguin esbiaixats?
Aquesta és una de les parts. Nosal-
tres tenim, per una banda, l’Estra-
tègia d’intel·ligència artificial, que
vam publicar fa un any i mig. L'ad-
ministració pública no pot ser
aliena a aquesta revolució que ve
de la mà de les dades i la intel·li-
gència artificial, i les hem d'utilitzar
per proveir de millors serveis pú-
blics la ciutadania. Igual que Netflix,
que ens envia unes recomanacions
sobre les sèries i pel·lícules que pot-
ser ens agradaran perquè sap tot
allò que hem vist... L'administració
haurà de ser capaç de fer coses
semblants. Com que sabem que
l’any passat vas demanar una ajuda
d’activitats extraescolars i aquest
una de menjador escolar, t’hauria
de dir que ara han tret una ajuda
per activitats de lleure, per exem-
ple. Donar d’una manera proactiva
la informació sobre les ajudes. Això
es fa amb algoritmes i amb les
dades. Per fer-ho, la ciutadania ens
ha de donar accés a les seves dades
i ha d’entendre que nosaltres les
utilitzarem per oferir serveis pú-
blics. No és per saber res sobre la
seva vida privada. Cal pensar que
un 30% de les ajudes de la Unió Eu-
ropea es perden perquè la ciutada-
nia potencialment beneficiaria no
sap que existeixen. 

Comenta que cal tenir les dades
per beneficiar la ciutadania,
però què passaria si a Barcelona

governés l’extrema dreta i tin-
gués accés a aquestes dades? 
La normativa europea i estatal és
molt garantista amb el ciutadà. Si
no hi ha un consentiment exprés
de la ciutadania, no podem fer ser-
vir les seves dades. Per això cal tre-
ballar en pro de la transparència,
perquè la ciutadania entengui que
l’administració preserva els drets. 

Està dient que les dades són
100% anònimes?
No hi poso la mà al foc al 100%,
perquè allò absolut mai existeix.
Però crec que sí. A la comissió de
govern passen milers i milers de
dades i són anònimes. El conjunt
de les institucions europees i l’A-
juntament preserven les dades de
manera molt rigorosa. És tan així

que, com deia abans, tenim molts
problemes per accedir a certes
dades i les hem d’anar a buscar una
per una. 

Perdoni que hi insisteixi. Les
dades dels ciutadans estan, per
tant, ben protegides?
Des de l’Ajuntament estem po-
sant controls de garantia davant
les tecnologies emergents, preci-
sament per no passar del big data
al big brother. Intentem anar cap
a allò que s’anomena good data.
Per això l’Estratègia d’intel·ligèn-
cia artificial incorpora la creació
del registre d’algoritmes sobre el
qual abans em preguntava. Es
farà una auditoria prèvia dels al-
goritmes per saber quin impacte
tenen per a la ciutadania. Per ex-
emple, en el cas de les ajudes so-
cials, poden suposar un risc alt per
a la ciutadania i una discriminació
d’alguns col·lectius. Per això, tin-
drem un informe extern sobre els
algoritmes per detectar qualsevol
discriminació i combatre-la. A
més, tindrem un mecanisme per
saber quin és l’impacte d’un algo-
ritme sobre la ciutadania perquè
aquesta pugui saber com s'ator-
guen ajudes o drets.

Es podran monitorar algoritmes
d’empreses privades com Glovo?
No. Faig referència als algoritmes
mitjançant els quals l’Ajuntament
proveeix serveis públics. Parlem
més d’algoritmes com el que es va

utilitzar per decidir com s’atorga-
ven les parades de Sant Jordi. En
aquest cas es va utilitzar el pro-
grama DRAC, que agafava totes les
peticions dels paradistes, tenia el
mapa dels espais de l’Eixample i en
funció d’això les distribuïa. Els al-
goritmes són tecnologies tan
avançades que nosaltres no tenim
el coneixement per produir-los i,
per això, comprem tecnologies.
Aquí hi ha el moll de l’os: difícil-
ment podrem transparentar el
codi, perquè està subjecte a la pro-
tecció intel·lectual. Per això, amb el
registre, hem de garantir l’explica-
bilitat de l’algoritme. 

Canviant de tema. Les grans
companyies com Google, Face-
book, Amazon, Apple o Micro-
soft tenen molt de pes a
l’administració. Això és positiu o
negatiu?
No m'atreviria a dir que és bo ni do-
lent. Tot depèn de la feina que
aquestes empreses facin. Si tenim
les garanties i mecanismes de con-
trol, no té per què ser dolent, sinó
que pot ser beneficiós. Nosaltres
no tenim recursos ni capacitat hu-
mana de produir tota aquesta tec-
nologia, perquè la tecnologia
avança a una velocitat tan ràpida
que és impossible tenir tots els tec-
nòlegs a dins de l’administració. La
realitat és que són les empreses
qui produeix aquesta tecnologia i
nosaltres, a través de la compra
pública i els concursos oberts, es-
collim la millor opció al millor preu.  

Em refereixo més aviat a situa-
cions com la que va denunciar la
plataforma d’activistes pels
drets digitals Xnet, en què es
queixava de la presència mas-
siva de Google a les escoles...
Sí, sí. Des de l’Ajuntament hem
subvencionat el seu projecte. Què
vull dir? Que hem d’analitzar cas
per cas i sempre prendre decisions
des del criteri d’allò públic. La solu-
ció d’Xnet ens agrada i la posem
en valor perquè creiem que les
dades han de ser dels alumnes i de
la comunitat educativa. 

Per acabar. Hem parlat molt de
la responsabilitat que ha de
tenir l’administració, però quina
creu que és la responsabilitat
que ha de tenir el ciutadà de
cara a les seves dades?  
Se’m fa difícil respondre-ho, per-
què no vull ser condescendent ni
paternalista. No vull donar lliçons.
Nosaltres volem que tothom sigui
conscient que, malgrat els benefi-
cis de la tecnologia, també hi ha
pegues. Que la gent sàpiga que,
encara que tothom fa servir Gmail
o Google, hi ha alternatives. Hem
de ser crítics: no podem ser tec-
noeufòrics ni tecnofòbics.<

“Hem de ser
crítics: no
podem ser
tecnoeufòrics 
ni tecnofòbics”

“Tenir 20 anys i ser nadiu digital 
no et fa alfabet digital”
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El dia que els investigadors
van analitzar dotze lava-
bos del Parlament brità-
nic, es van trobar una

sorpresa. En onze –entre els quals
un de proper al despatx del primer
ministre d’aleshores, Boris John-
son– hi havia traces de cocaïna.
També es van trobar rastres d’a-
questa substància prohibida als la-
vabos que feien servir els perio-
distes. La investigació, publicada a
finals del 2021 pel diari The Sun-
day Times, va posar en evidència
una realitat que feia temps que se
sabia als passadissos de Wes-
tminster: la cocaïna és una droga
d’ús comú a la política. Alhora,
aquell descobriment va obligar el
president de la cambra, Lindsay
Hoyle, a posar-se en contacte amb
la policia metropolitana de Londres
perquè iniciés una investigació. 

Els fets, que van avergonyir la
política britànica, també són una
mostra de com funciona el con-
sum de la cocaïna, i per extensió
el seu comerç, i la manera com les
autoritats persegueixen la seva dis-
tribució. A diferència d’altres
substàncies associades a la mar-
ginalitat, com podrien ser l’hero-
ïna o la metamfetamina, als països
rics aquesta droga té a veure amb
les altes esferes. Segons explica
Mireia Ventura, de l’ONG dedi-
cada a l’anàlisi química de drogues
Energy Control, “la cocaïna es
relaciona amb les classes socials al-
tes”. “No és com l’speed,que pro-
dueix un efecte similar però val 20
euros el gram, sinó que és cara i no
tothom pot comprar-la”, afegeix.
En la mateixa línia s’expressa l’a-
gent i portaveu del sindicat dels
Mossos d’Esquadra USPAC Albert
Palacios quan diu que els consu-
midors d’aquest producte poden
ser “jutges, advocats, empresaris...
De fet, tothom”.

A banda, la cocaïna, tot i que
no acostuma a obrir telenotícies ni
a ocupar el debat públic, és una
droga molt present a la nostra so-
cietat. De fet, podem afirmar que
la posició tant de Barcelona com
de la metròpoli en el mercat glo-
bal d’aquesta substància és cabdal.
La regió és una de les capitals
mundials de la cocaïna. 

EPICENTRE CONTINENTAL
L’any 2017, la metròpoli de Bar-
celona es va convertir, per davant
de Zuric i d’Anvers, en la regió eu-
ropea on més cocaïna es consumia.
Així ho va determinar una inves-
tigació de l’European Monitoring
Centre for Drugs and Drug Ad-
diction (EMCDDA), en què s’a-
nalitzava la presència d’aquesta
substància a les aigües residuals de
la depuradora del Baix Llobregat.
L’equipament dona servei a part de
Barcelona i Sant Just i a tot Cor-
nellà, el Prat, Esplugues, l’Hospi-
talet, Sant Joan Despí, Sant Boi i
Santa Coloma de Cervelló. El dia
que més es consumia era dissab-
te i el que menys, dimecres.  

En la darrera anàlisi de
l’EMCDDA, la metròpoli ja no
ocupava la primera posició a la llis-
ta. El 2021, la capital catalana i la
seva rodalia van ser la vuitena re-

gió del continent en consum de co-
caïna i, encara que dimecres con-
tinuava sent el dia en què menys
restes es trobaven a l’aigua, el dia
de més consum era diumenge. Si-
gui com sigui, al territori el seu ús
és molt elevat, i a diferència de cen-
tres empresarials com Zuric, Ba-
silea o Brussel·les, en els quals du-
rant la setmana hi ha un fort con-
sum, a casa nostra la presència de
cocaïna a la depuradora es dispa-
ra el cap de setmana.

“Les persones que arriben al

nostre servei d’anàlisi normal-
ment utilitzen la cocaïna de forma
recreativa”, explica Ventura. “Ve-
iem gent que la pren per jugar al
pòquer o a les cartes en general”,
afegeix. Així, tot i que de vegades
s’associa a les feines estressants, en
el cas de la metròpoli la substàn-
cia està emparentada amb la fes-
ta. “Hi ha qui l’utilitza com un es-
timulant de curta durada per ges-
tionar la part depressora de l’al-
cohol, per això és una droga que
està associada al turisme de bor-

ratxera: permet sortir de nit durant
dies seguits i continuar bevent”, as-
segura Ventura. Aquest fet expli-
caria la davallada del consum de
la substància al territori metro-
polità entre el 2017 i el 2021. Amb
la pandèmia va caure l’arribada de
turistes i, per tant, l’ús de la subs-
tància en el seu vessant festiu.  

Tanmateix, segons l’integrant
d’Energy Control, el turístic no és
l’únic tipus de consum. “La coca-
ïna s’adapta a gairebé tots els
contextos, perquè el seu efecte no

és tan visible com el d’altres dro-
gues. És a dir, pots anar a la feina
si t’has fet una ratlla”, diu per afe-
gir que “és una substància silen-
ciosa”. A més, en paraules de
Ventura, agrada més als homes.
“És una droga que promou la se-
guretat, que et fa sentir gran. Per
això el problema és quan engan-
xa algú amb l’autoestima baixa o
una persona addicta a la feina”,
afirma. En aquest cas, un ús dia-
ri pot derivar en problemes car-
diovasculars greus.

A la regió metropolitana, el consum de cocaïna està associat a la festa més que no pas a les feines estressants. Foto: Mossos d’Esquadra

Barcelona i la seva àrea metropolitana es van convertir l’any 2017 en la primera
regió de tota Europa en presència de cocaïna a les aigües residuals. Avui el territori
ha perdut aquest dubtós honor. Com ha afectat la pandèmia el mercat d’aquesta

substància il·legal? Quin paper té la metròpoli en la distribució continental?

Capital europea de 
la droga silenciosa

15 de febrer del 2023
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n Des del diari Línia hem intentat
posar-nos en contacte amb un trafi-
cant de cocaïna per entendre com
funciona la distribució d’aquesta
substància. A través de l’aplicació Te-
legram, vam buscar grups que es
ventaven de vendre armes i drogues.
En aquesta xarxa no n’hi ha pocs. Tot i
que no teníem gaires esperances que
l’administrador d’un d’aquests grups
ens respongués, un ho va fer. En un
principi semblava que hi podríem
parlar. “El temps són diners i jo gua-
nyo entre 1.500 i 5.000 euros en 10
minuts; quant pagareu pel meu

temps?”, va deixar-nos anar. “Jo escu-
llo el lloc per a l’entrevista, no vosal-
tres”, va afegir quan vam dir-li que se-
ria una conversa telefònica i que no li
pagaríem res. Finalment, el traficant
va declinar la nostra oferta. 

Segons l'Oficina de Nacions Unides
contra la Droga i el Delicte (UNODC),
des de la pandèmia ha augmentat la
venda de drogues a través de les xar-
xes, però és molt probable que el trafi-
cant amb el qual vam parlar fos un
fanfarró. “Moltes de les operacions
d’aquesta mena es fan amb criptomo-
nedes i és difícil rastrejar-les”, explica
el mosso Albert Palacios, sorprès per
l’actitud del nostre contacte. 

Més enllà d’això, des del diari hem

parlat amb el Dídac, que va iniciar-se
en el consum de cocaïna quan tenia 20
anys i que ara en té més de 40, perquè
ens detalli com compra la droga. “El
contacte d’un camell és molt fàcil d’a-
conseguir sempre que ho facis a través
d’altres persones que consumeixen”,
afirma. “És tan senzill com escriure un
missatge de WhatsApp i dir que vens
de part d’algú”, afirma per afegir que
alguns venedors prefereixen els SMS
per seguretat. Un cop establert el con-
tacte, relata el Dídac, el venedor pre-
gunta “quantes entrades vols” per refe-
rir-se als grams de cocaïna.  “Fa temps,

tenia un camell que em preguntava
quants pantalons volia... És bastant
sospitós que algú a les tres de la mati-
nada et parli de pantalons”, diu rient.
Els venedors prefereixen anar a casa
del consumidor, perquè al carrer hi ha
càmeres. “Res de parcs ni cantonades”,
explica. També venen en cotxe. “Hi pu-
ges, fan una volta, et donen la droga i
et deixen en un altre punt”, relata.  

Tot i que no és habitual, ell ha po-
gut anar al pis d’algun dels seus ve-
nedors de confiança i l’escena està
lluny de les pel·lícules de gàngsters.
“T’obren la porta i veus els seus dos
fills corrent pel saló... Et porten a la
cuina, on tenen un pot de ColaCao i
50 grams de cocaïna a dins”, conclou.  

Així es compra

PER QUÈ LA METRÒPOLI?
L’Estat espanyol és el desè país del
món on més cocaïna hi ha i, per
darrere de Bèlgica i dels Països
Baixos, el tercer d’Europa. Alho-
ra, Barcelona és un dels principals
ports d’entrada d’aquesta droga al
continent. Així ho confirma un es-
tudi de l’Oficina de Nacions Uni-
des contra la Droga i el Delicte
(UNODC), que assegura que, de
cada 100 quilos d’aquesta droga al
món, quasi tres són a l’Estat. És
una xifra notable si tenim en
compte que el 41% de la cocaïna
és a Colòmbia, l’11% als Estats
Units i vora el 6% a l’Equador i al
Brasil, respectivament. 

El professor de Fenomenologia
Criminal Ricardo Magaz alerta
que “Espanya rep droga de tot el
món que s’introdueix per Galícia,
Algesires, València i Barcelona”.  De
fet, durant l’any 2020, segons l’U-
NODC, la policia va confiscar més
de 3.000 quilos de cocaïna a la me-
tròpoli. Sense anar més lluny, el
passat 31 de gener se’n van inter-
venir 1.340 al Port de Barcelona ca-
muflats en un carregament de ca-
cau provinent de l’Equador. El
maig del 2022 van ser 1.500 els
quilos intervinguts que venien del
Panamà. Són dues de les opera-
cions en les quals se n’ha trobat
més en la darrera dècada.

Montserrat Iglesias-Lucía, di-
rectora de l’Escola de Prevenció i
Seguretat Integral de la UAB,
aprofundeix en la idea i assegura
que “Barcelona és estratègica per
al tràfic de cocaïna, perquè a més
de les vies d’accés àrees i terrestres,
té la marítima”. “Això fa que sigui
un port d’entrada de la droga,
tant per abastir la ciutat com per
a la resta d’Europa”, afegeix. Per la
seva banda, Magaz afirma que
normalment la droga ve en els con-
tenidors de vaixells de càrrega o en
embarcacions dels mateixos nar-
cotraficants. En el primer cas, els
delinqüents subornen treballa-
dors del port perquè facin com qui
no ho veu quan algú va a buscar el
contenidor amb la droga. “És el
que s’anomena tècnica del ganxo
cec”, afirma Magaz. En un port
com el de Barcelona, en el qual
cada any arriben 3,3 milions de
contenidors, és quasi impossible
detectar les entrades il·legals.

Alhora, l’Estat espanyol, els
Països Baixos i Bèlgica són els cen-
tres de distribució d’aquesta dro-
ga. L’Europol diu que en el cas es-
tatal això té a veure amb la pro-
ximitat històrica i lingüística amb
Llatinoamèrica i amb la recon-
versió de les rutes utilitzades per
al tràfic d’haixix amb el nord d’À-
frica per moure la cocaïna. 

A diferència d'altres
drogues com l'heroïna
o la metamfetamina, 
la cocaïna és una
substància de preu
elevat relacionada 
amb les classes 
socials altes

UN MERCAT AMB MÚSCUL
Quan va esclatar la pandèmia i es
van establir confinaments, a En-
ergy Control va haver-hi preocu-
pació. Pensaven que hi hauria
menys circulació de droga i, per
tant, més adulteració i més riscos
per a la salut dels consumidors. No
va ser així. “El 2018 i el 2019 hi va
haver més o menys el doble de
producció de cocaïna a Colòmbia,
i la droga que arribava a casa
nostra era més pura”, explica
Ventura. Això, sumat a la crisi pel
coronavirus, feia preveure pro-
blemes en les vies de subminis-
trament, però l’organització va
veure que “els productors i les ru-
tes de distribució són molt resis-
tents i no han hagut de rebaixar la
puresa de la cocaïna”.

El preu d’aquesta substància
també mostra com és d’imper-
torbable el mercat de la droga. Se-
gons dades d’Eurostat, el gram de
cocaïna que es ven al carrer ron-
da els 60 euros de mitjana, un dels
preus més baixos dels darrers 30
anys. També un dels preus més
baixos de tota Europa. Dit d’una
altra manera, el preu de la droga
no va patir cap efecte per la pan-
dèmia, com tampoc es veu afectat
per la inflació o per la geopolítica.  

Tot això preocupa Palacios,
que considera que la presència d’a-

questa droga a Catalunya és cada
vegada més gran. “El perill és
que es tracta d’una substància
que dona molts diners, i les màfies,
quan s’enriqueixen, compren ar-
mes de foc per protegir-se”, diu.
Per contra, lamenta, els recursos
que es destinen a perseguir la
distribució de cocaïna van a la bai-
xa. “A diferència de la marihuana,
que genera olor i malestar, o els
narcopisos, que van associats a la
marginalitat, la cocaïna és una
droga que no encén les alarmes i,
per aquest motiu, els caps dels
Mossos no hi posen recursos”, afir-
ma. A més, per perseguir-la calen
molts recursos, com agents a peu
de carrer que puguin obtenir in-
formació en bars o fer escoltes te-
lefòniques. “Sis mesos d’investi-
gació acaben amb dos detinguts i
només mig quilo de cocaïna”, ex-
plica. “Els caps es guien per les es-
tadístiques i no volen dedicar re-
cursos a una feina que dona pocs
resultats mediàtics”, denuncia.
“Si es fes una investigació com la
que es va fer al Parlament britànic,
s’ho prendrien més seriosament”,
sentencia.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Els sindicats dels
Mossos d’Esquadra
denuncien que els caps
del cos policial no fan
esforços per perseguir
el tràfic de cocaïna
perquè donen pocs
resultats mediàtics

"T'obren la porta i veus els seus dos fills corrent 
pel saló... Et porten a la cuina, on tenen un pot 

de ColaCao i 50 grams de cocaïna a dins"

15 de febrer del 2023



| 14

línialescorts.cat 15 de febrer del 2023 Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517



15 | 

línialescorts.cat15 de febrer del 2023Barris al dia

4Carnavaaaal, carnavaaaaal…
Arriba el moment de treure de l’ar-
mari les màscares, les disfresses i
els complements més esbojar-
rats. Moment de rebre la Reina Car-
nestoltes, de tornar a prendre els
carrers i les places per gaudir de la
música, de participar en els tradi-
cionals concursos de truita i, com
no podia ser d’una altra manera,
d’enterrar la sardina per acomiadar
la festa. Per Carnaval tot s’hi val! I
al districte el podeu viure amb in-
tensitat amb les activitats que us
proposen alguns equipaments,
com la d’avui mateix a les 17.30 h,
a la biblioteca Les Corts-Miquel
Llongueras, amb unes titelles molt
entremaliades.

DIJOUS GRAS
La festivitat de Carnaval comença
demà i de quina manera! Amb un
taller de maquillatge i un concurs
de truites (on haureu de ser molt
originals) al Casal de Joves de les
Corts a partir de les 18.30 h. I és que
el menjar, tal com marca la tradició,
també és protagonista aquests
dies! Antigament el carnaval era un

moment de disbauxa abans de
l’austeritat de la Quaresma, el mo-
ment de purificació i abstinència
que marcava la religió catòlica.
Aquests dies també és tradicional
la botifarra d’ou, la coca de llardons,
el ranxo i les greixoneres dolces,
perquè abans, entre carnaval i
Pasqua, els creients feien ‘magre’ i

seguien una estricta dieta on la
carn i els ous eren prohibits. 

L’ARRIBO DE LA REINA
La reina Belluga, provocadora i
exagerada, és la reina del Car-
nestoltes. La protagonista de l’ar-
ribo, que inaugura les festes, i fa els
seus discursos satírics i entrema-
liats. A les Corts, la Reina arribarà,
en col·laboració amb els Diables

de les Corts, el divendres 17 de fe-
brer a les 17.10 h a la plaça Comas.
Abans, però, els infants podran
gaudir de tallers infantils. 

A més, a Barcelona, hi ha set
Ambaixadors del Carnaval, amb set
colors, set viles i set pecats capitals.
En el cas de les Corts, és la Gran Pa-
tantum de Solbaix, marquesa de la
Mandra i del Tantsemenfot, se-
nyora de Moltafenyaipoquesganes,
Gran Dolcesa imperial, ambaixa-
dora de color blau cel.

RUA DE LES CORTS
Com és tradicional, i després d’al-
guns anys amb restriccions per la
pandèmia, aquest dissabte recu-
perarem la magnífica rua de Car-
naval en tota la seva esplendor.
Comparses de colors, música es-
bojarrada i danses impossibles. Les
entitats i associacions de les Corts
sortiran al carrer per compartir
amb el veïnat la festa més diverti-
da. A les 16.30 h es donarà el tret de
sortida des de la plaça Comas. Des-
prés, baixant per Joan Güell fins a
travessera de les Corts, el seguici gi-
rarà per Galileu fins a Europa. Bai-

xant per Doctor Ibàñez, encararà
Solà i Numància per finalitzar a la
plaça de Can Rosés. A les 18 h,
quan tot s’hagi acabat, es farà el lliu-
rament de premis. Enguany parti-
ciparan una dotzena d'entitats a la
rua: l'escola Duran i Bas, la ludote-
ca La Tardor i la ludoteca Guitard, l'A-
FA escola Pau Romeva, l'escola La-

vínia, la Repúbli-k de l'Avern, l'as-
sociació Tokatoms i l'AFA escola
Barcelona, l'AFA escola Anglesola i
l'associació Batukasola, l'AFA Sta. Te-
resa de Lisieux, l'AFA escola Itaca, l'AE
el Pi de les Corts  i els Diables d'Ita-
ca, el Grup Mou-te, els Diables de
Les Corts i una comparsa particular. 

Els qui hàgiu d’utilitzar el cot-
xe per algun dels carrers del re-
corregut, podeu consultar les

afectacions al trànsit al web del
Districte.

L’ADÉU A LA FESTA
Gairebé una setmana després de
començar el rebombori i la dis-
bauxa, arriba el tancament de la fes-
ta i el primer dia de la Quaresma. 

El dimecres de Cendra, 22 de
febrer, es farà l’enterrament de la
sardina amb un gran espectacle
de foc, que tindrà com a prota-
gonistes els Diables de les Corts.
A partir de les 20 h, la plaça Comas
s’omplirà de dol i la vetlla de la sar-
dina, i també de timbals i focs. Per
24è any consecutiu, els Diables de
les Corts representaran la fi del
regnat del Rei i la Reina Carnes-
toltes, i l’arribada de la Vella Qua-
resma a les Corts, que durarà qua-
ranta dies. Enguany l’espectacle
combinarà el teatre, la pirotècni-
ca, la percussió i els malabars de
foc, amb una gran sardinada po-
pular que serà gratuïta i oberta a
tot el veïnat.  

Tota la informació sobre el Car-
naval a les Corts a ajuntament.bar-
celona.cat/lescorts. 

Disfresses imàscares al carrer!
» Comencen les activitats de Carnaval, que s’allargaran fins al proper dimecres de Cendra

»A les Corts, dissabte hi haurà la rua pels carrers del districte amb la participació de 13 entitats

Els àpats
tradicionals formen
part del programa

Les Corts ja ho té tot a punt per viure un any més amb intensitat el Carnaval. Fotos: Ajuntament

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Les entitats de 
les Corts seran
protagonistes
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Comerç
15 de febrer del 2023

PATRIMONI4L’Ajuntament ha
organitzat la primera Jornada
Internacional de Comerç Em-
blemàtic en ciutats europees,
que tindrà lloc el pròxim 7 de
març a la Llotja de Mar.

L’esdeveniment neix amb
l’objectiu de crear estratègies
conjuntes entre la capital cata-
lana i les ciutats de París, Roma
i Lisboa per preservar el patri-
moni comercial europeu. Per a
fer-ho, el consistori ha organit-
zat taules rodones i ponències
per reflexionar i debatre sobre la
preservació i la promoció del co-
merç emblemàtic, un tipus de
comerç que consideren “un va-
luós patrimoni cultural, comer-
cial i històric per a Europa”.

EL PROGRAMA
Amb tot, l’acte comptarà amb la
presència de ponents nacionals
i internacionals referents en la
matèria, així com la participa-
ció institucional del Parlament
Europeu.

La jornada començarà amb
una intervenció dels represen-

tants polítics de les ciutats que
formaran part de l’acte. A con-
tinuació, es podrà visitar una ex-
posició sobre comerços emble-
màtics. Durant el dia també es
presentarà l’informe del grup
europeu de treball sobre ciutats
europees i comerç.

Les ponències tractaran el
comerç emblemàtic al continent

i també les bones pràctiques en
aquest tipus de negocis. Final-
ment, es reconeixerà la figura de
Maya Ruíz Picasso.

La jornada estarà oberta a
tothom qui hi vulgui anar, però
la cita està especialment dirigi-
da al teixit comercial de Barce-
lona i als establiments comer-
cials emblemàtics.

Queviures Múrria, un comerç emblemàtic de la ciutat. Foto: Ajuntament

Primera Jornada Internacional
de Comerç Emblemàtic

Restauració | El Gremi, contra la nova norma dels quioscos
El Gremi de Restauració ha criticat la “competència deslleial” que implica deixar que els

quioscos puguin vendre cafè i menjar envasat a partir de la modificació de la norma que ha
fet el consistori per a aquests establiments, que té per objectiu diversificar la seva oferta.

Pròsper Puig, nou president
de Barcelona Comerç

ENTITATS4Pròsper Puig, el fins
ara vicepresident primer de la
Fundació Barcelona Comerç, ja
és oficialment el nou president
de l’entitat. Puig agafa el relleu
de Salva Vendrell, que va deixar
el seu lloc després de gairebé set
anys per presidir el Gremi de
Restauració.

Puig va ser nomenat presi-
dent interí, quan Vendrell va
deixar el càrrec, a l’espera de la
trobada del patronat de l’entitat,
que es va fer el 2 de febrer. En
aquesta trobada s’havia de rati-
ficar Puig a la presidència o ob-

rir un període de 15 dies durant
el qual es podrien presentar
candidatures alternatives. Du-
rant la trobada, el patronat va ra-
tificar el president interí com a
nou líder de l’entitat amb la
unanimitat de tots els assistents
a la reunió.

Puig, en les seves primeres
declaracions com a nou presi-
dent de Barcelona Comerç, es va
mostrar il·lusionat pel repte i va
destacar la trajectòria de l’enti-
tat en els últims temps, a més de
remarcar que seguirà treballant
“en la mateixa línia” que fins ara.

Pròsper Puig, nou president de Barcelona Comerç. Foto: Barcelona Comerç
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Quan li demano a Sergio Man-
zano (Barcelona, 1981), entre-
nador del Lima Horta Bàsquet,
que escrigui a la seva pissarra
una paraula que el defineixi per
il·lustrar aquesta entrevista, la
troba molt de pressa: "¡¡¡Sacri-
ficio!!!". El pare, Lorenzo Man-
zano, treballava entre 12 i 14 ho-
res en una fàbrica, i la mare, Isa-
bel Vázquez, i l'àvia, Melchora
Campillo, es deixaven l'ànima al
bar Peti Bon, que estava just da-
vant dels antics jutjats, a Arc de
Triomf, i on el barceloní, des de
petit, ajudava a les tardes i so-
bretot els dissabtes. Vivien al car-
rer Navas de Tolosa, a Sant An-
dreu, i feien vida a Ciutat Vella.

"La meva família m'ha incul-
cat els valors del sacrifici, l'esforç
i el treball. Sempre he sabut que
ningú et regalarà res i que has de
buscar i merèixer-te tu una re-
compensa que no sempre tin-
dràs", enraona Manzano, que de
marrec era molt xerraire, des-
trossava bates i pantalons, "i
sempre estava vermell i molt
suat" perquè li encantava l'esport.
Aprofitava al màxim fins que es
feia de nit per jugar al que fos.

En una pista exterior del CB
Ciutat Vella va començar amb el
bàsquet, però l'equip es va dis-
soldre i va jugar a futbol una
temporada a l'Alzamora FC.
Després va seguir a les seves
amistats i va anar a l'Escola de
Bàsquet Nacho Solozabal i, més
endavant, al Joventut Les Corts,
on va entrar com a cadet.

Era un escorta "molt anota-
dor" que no estava gaire d'acord
amb les decisions arbitrals i que
no va competir gaires temporades
al primer equip, a Copa Catalu-
nya, perquè feia molt de temps
que tenia el cuquet d'entrenar. Un
amor que li van transmetre, so-
bretot, la Vanesa, al CB Ciutat Ve-
lla, i l’Aida i el croat Zeljko Kulic,
al Joventut Les Corts, els tècnics
que més l'han marcat. Així, amb
18 anys Manzano ja dirigia el sè-
nior C femení i un mini mixte.

Va ascendir al primer equip fe-
mení de Segona Catalana fins a Lli-
ga Femenina 2 el curs 2015-2016.
Ja ho havia aconseguit el 2011-
2012 a Fontajau, quan el club va
renunciar a la plaça per manca de
pressupost i Manzano va deixar la
banqueta perquè va veure que
"en aquell moment no tenia més
sostre". Així que durant els tres
anys següents va ser director tèc-
nic i els dos últims, també entre-
nador del sènior B femení. "En
aquell període vaig acumular ex-
periències molt bones i vaig aga-
far oxigen nou", reconeix.

A LA TERCERA
L'equip, en aquest cas amb Josep
Miquel Bossacoma com a tècnic
i la temporada 2012-2013, havia
repetit ascens al Palau Municipal
d'Esports Juan Carlos Navarro i
el club, de nou, no va poder apro-
fitar la fita. "Quan em van de-
manar que tornés a ser l'entre-
nador, ho vaig fer i, finalment,
vam pujar", recorda, content.

El seu comiat del Joventut
Les Corts, 23 anys després d'ha-
ver-hi aterrat, ja amb 37 i havent-
hi tocat totes les tecles, continua
sent la seva decisió esportiva

més complicada. "Creia que ne-
cessitava veure coses noves i un
nou bàsquet, i des que va co-
mençar el curs em plantejava que
fos l'últim al club on havia cres-
cut", recorda l'entrevistat.

Des que es va fer públic el seu
adeu al conjunt cortsenc, Man-
zano només s'havia reunit amb un
equip, el Basket Almeda. "Em
feia molta il·lusió treballar en
una estructura així i em van pro-
posar entrenar l'equip de Copa i
el júnior, però volien pensar la fór-
mula. Malgrat que els vaig de-
manar un temps per respon-
dre'ls, tenia clar que els diria que
sí", confessa Manzano. "En aquell
moment d'incertesa" va aparèixer
el tren del Lima Horta Bàsquet,
aleshores a Lliga Femenina 2 i que
buscava relleu a Isaac Fernández,
que havia anunciat la seva marxa.

"Va ser el mateix Isaac [que
fitxaria pel Barça CBS, a qui di-
rigeix ara a Lliga Femenina] qui
li va demanar al president que em
truqués, que pensava que jo, per

un rumor que circulava, no vin-
dria al Lima Horta Bàsquet per-
què la meva dona [Ruth Eguia]
havia jugat aquí. Doncs bé, en dos
minuts de reunió vam tancar l'a-
cord. Després de la trajectòria al
Joventut Les Corts, creia que em
mereixia continuar a Lliga Fe-
menina 2", comparteix Manzano.

Amb el temps, aquell nen tan
xerraire va acabar sent un adult
més directe. Una persona "molt in-
trovertida" a qui li costa obrir-se
i donar confiança, i que té dues o
tres amistats. És distant i no gaire
de mostrar els seus sentiments:
"Les meves jugadores, però, saben
que em tenen per al que necessi-
tin. Intento ajudar-les en tot".

"El silenci és el meu amic i als
temps morts solc jugar amb els si-
lencis, potser per calmar-ne i no
dir tot el que penso. Perquè és vi-
tal com comuniques els missatges.
Les jugadores ja saben què han fet
malament i els hi pots recordar,
però sense incidir constantment
en els punts negatius", defensa.

Com que es passa els partits
dempeus i movent-se d'un lloc a
un altre, gairebé sense respirar, es
concedeix una estona a l'escalfa-
ment, potser cinc minuts, per
seure, mentre va recordant el pla
de partit. "Quan competeixo, no
m'agrada rendir-me mai i sí in-
tentar remuntar o guanyar per
més punts fins al final. Amb el
col·lectiu arbitral sí que m'he cal-
mat", comenta. Als entrenaments,
assegura, és deu vegades més in-
tens que als matxs. Costa imagi-
nar-s'ho. Sorprèn també que no-
més es quedi afònic o sense veu
després d'estar uns dies sense
dirigir l'equip, com al Nadal. Es
cuida la veu i, de tant en tant, es
pren Lizipaina o Faringesic. Mai
utilitza xiulet als entrenaments.

Més enllà de consolidar i man-
tenir el Lima Horta Bàsquet a la
Lliga Femenina Challenge, el seu
propòsit és que "les jugadores
creixin i millorin, sobretot les
més joves". "No només es tracta
de guanyar, també necessites
complir els teus objectius", afegeix.

Veu la pissarra com una eina
per "ordenar, recordar i posicio-
nar i perquè cada jugadora sàpi-
ga què ha de fer". "Com més pen-
sin i decideixin elles, millor, i fins
a un cert límit. Tracto que com-
partim bé la pilota i fem bons tirs.
Som un equip que juga molt bé en
alguns moments i amb caigudes
molt pronunciades", exposa.

La paternitat [té dos fills, el Nil
i el Sasha] li han fet relativitzar la
vida i el bàsquet. "Les derrotes i
els mals moments o pensaments
es queden aquí, a la pista. Amb el
somriure de la meva gent se m'o-
blida absolutament tot", confes-
sa, orgullós, Manzano.

Toni Delgado
LES CORTS

Els silencis de Sergio Manzano
» Format com a entrenador i jugador al Joventut Les Corts, el barceloní dirigeix el Lima Horta Bàsquet

» “Als temps morts solc jugar amb els silencis, potser per calmar-ne i no dir tot el que penso”, confessa

Sergio Manzano, tècnic del Lima Horta Bàsquet. Foto: Toni Delgado

Futbol sala | L’AE Les Corts-UBAE rep el Rubí FS                                                                   
El conjunt de Robert Caneda rebrà el pròxim dissabte 18 de febrer el Rubí FS, en partit

corresponent a la 17a jornada del grup 2 de Segona Divisió. L’AE Les Corts-UBAE 
hi arribarà després de la seva victòria per 1-2 contra el CN Caldes del passat dia 11.
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Viu en línia

L’Anna és prostituta i pateix anorèxia des
d’adolescent. L’arribada d’un client que no
vol sexe amb ella despertarà el monstre
que la turmenta. El Ginés treballa ma-
quillant cadàvers. La seva relació amb la
mort va començar des de ben petit, igu-
al que el seu contacte amb la depressió.
Tots dos lluiten contra la soledat. 

Al Teatre Gaudí de Barcelona.

Teatre

Solstici
Agustí Franch

Confit (Propaganda pel fet) és el segon disc
de Boom Boom Fighters & Cookah P, un
projecte nascut el 2021 a cavall entre Gi-
rona i Mataró. Els tres artistes que l’inte-
gren –Oriol Pujades “Cookah P”, Joan
Fité i Tomàs Sánchez– ofereixen una pro-
posta innovadora per al panorama mu-
sical català, que combina el reggae dels
vuitanta amb el dancehall dels noranta.  

Música

Ens trobem a finals dels vuitanta, en un
poble indeterminat. La Sara acaba d’ar-
ribar al municipi i no troba el seu lloc. La
seva millor amiga és la Rebe, molt més ex-
travertida. Una nit van a una discoteca, es
droguen i, tornant cap a casa, troben una
nina vestida de comunió. Així comença
el malson. La niña de la comunión és una
pel·lícula del barceloní Víctor García.

Pelis i sèries

La niña de la comunión
Víctor García

Confit
Boom Boom Fighters & Cookah P

Anglada Camarasa
El Museu Nacional d’Art de Catalunya (MNAC) defensa

que Hermen Anglada Camarasa (Barcelona, 1871-Port de
Pollença, 1959) va ser “l’artista català amb més projecció

internacional entre Marià Fortuny i Joan Miró”. És per això
que el museu ha creat l’exposició Anglada Camarasa. L’ar-

xiu premeditat, després que la seva família hi hagi donat
el seu arxiu personal coincidint amb el 150è aniversari del

seu naixement. Segons l’organització, la mostra (que es
podrà visitar fins al 7 de maig) permet que el públic cone-

gui el procés creatiu i la rellevància d’Anglada Camarasa.

Dua Lipa (Londres, 1995) és una enamorada de
Barcelona i de Catalunya i, especialment, de la

nostra gastronomia. Ja ens ho va fer saber a
principis de l’estiu passat, coincidint amb els

dos concerts que va oferir a la capital catalana,
i ens ho ha confirmat ara. “He passat uns dies a

Barcelona i Catalunya, anant als meus restau-
rants preferits, fent nous amics i coneixent al-

guns dels meus productors de vi natural prefe-
rits. Un veritable plaer poder conèixer les per-

sones meravelloses i el procés que hi ha darre-
re del vi que m’encanta gaudir i compartir amb

la gent”. Aquesta és la piulada que la cantant
va fer el passat 8 de febrer a Twitter, acompa-
nyada de quatre imatges que acreditaven la

seva visita gastronòmica. A més, l’artista brità-
nica d’origen kosovar també va aprendre a
beure amb porró a casa nostra. Una di noi.  

D U A  L I P AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una cantant d’èxit mundial
És una de les artistes més escoltades actualment

Famosos

Gaudir de la gastronomia catalana
Ha presumit de visitar casa nostra per menjar i beure

Catalana d’adopció
Els usuaris catalans ja se l’estimen com si fos una més

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Sara és una Quixot empatxada de lec-
tures apocalíptiques i, arran d’unes inun-
dacions extremes a Barcelona, decideix
fugir cap a l’Empordà. A l’expedició l’a-
companyen un marit que exporta po-
llastres al Brasil, una filla adolescent que
vol un gos i una tieta excèntrica que no
hi toca gaire. L’objectiu és refundar l’edat
mitjana amb tecnologia del segle XXI. 

Llibres

Solastàlgia
Ada Castells

|Hogwarts Legacy
Els fans de Harry Potter estan d’enhorabona: el videojoc de rol immersiu

inspirat en la saga màgica ja està disponible per a PC, PS5 i Xbox Series X/S.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ILLES DE CALOR

Augmentar un 30% l’arbrat a les ciutats reduiria un terç 
de les morts a conseqüència de les altes temperatures

EXPOSICIÓ

ARBRES

NADONS

E S T I L S  D E  V I D A

i URBANISME

Un estudi liderat per l’Institut de Salut Global de Barcelona
revela que més del 4% de les morts que es produeixen
en ciutats europees durant els mesos d’estiu són conse-

qüència de les illes de calor urbanes, és a dir, de la diferència de
temperatura que es produeix a causa de la combinació de poca
vegetació, densitat de població alta i superfícies com l’asfalt.
L’estudi, publicat a The Lancet, també analitza l’efecte dels arbres
sobre la temperatura. La conclusió és que un terç de les morts
vinculades a les illes de calor podrien evitar-se si aconseguim
ampliar fins a un 30% la cobertura arbòria en ciutats com Barce-
lona, Madrid, València o Bilbao.   

De la mateixa manera que els arbres poden contribuir a re-
duir la mortalitat, també ajuden a créixer. Un altre estudi, també
d’ISGlobal i publicat a la revista Environment International, revela
que l’exposició materna a entorns naturals afavoreix un creixe-
ment fetal saludable. En concret, la proximitat a espais verds
s’associa a un pes superior en néixer i en menors probabilitats
de tenir un nadó petit per a l’edat gestacional. Aquesta és una
altra bona raó per plantar arbres a la ciutat. 

Plantar arbres millora la salut

La combinació de poca vegetació, molta població 
i asfalt provoca la creació d’illes de calor urbanes  

Les claus

L’exposició continuada a la calor està associada 
amb mortalitat prematura i malalties cardiovasculars 

Les mares que viuen en entorns més verds tenen 
més probabilitats de tenir nadons amb més pes
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